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El boom del turismo ha engordado

la cuenta de resultados de los ho-

teles. Los ingresos por habitación

en los enclaves urbanos vuelven a

niveles precrisis y en los vacacio-

nales han crecido un 55% desde

2010. Esa mejoría ha permitido un

incremento continuado de pre-

cios. Entre enero y abril han subi-

do un 4,3%, el mayor incremento

desde 2002, lo que anticipa un

fuerte repunte de las tarifas para

el verano.

CARLOS MOLINA Madrid

E
spaña recibirá este año 72 millo-
nes de visitantes si semantiene el
ritmo registrado en los cuatro pri-

meros meses. Son 20 millones de turis-
tas más que en 2010, lo que ha permiti-
do a los hoteles urbanos recuperar los
niveles de rentabilidad previos a la cri-
sis y a los vacacionales incrementar sus
ingresos un 55%. Incluso hanpodido ele-
var los precios, algo prohibidohasta 2014
ante la volatilidad de la demanda.
Entre enero y abril de este año han cre-
cidounamedia del 4,3%, el nivelmás alto
de la serie histórica iniciada en 2002. En
2015 lo hicieron un 3% y en 2014 un
0,82%, tras una fase de cinco años se-
guidos de retroceso.
El reparto de turistas e ingresos, sin

embargo, no ha sido homogéneo por au-
tonomías. Lamás beneficiadaha sidoCa-
narias, cuyos ingresos han crecido con
fuerza en todos los destinos, duplican la
media nacional y superan con creces los
niveles previos a la crisis. En 2010, la lle-
gada de visitantes a esa región bajó hasta
los 8,6millones y repuntó con fuerza en
los cinco ejercicios siguientes, en para-
lelo al cierre delmercado tunecino, egip-
cio y los problemas de seguridad surgi-
dos en Turquía. El pasado ejercicio llegó
a 11,5millones, disputando a Baleares el
segundo puesto.
Y eso ha tenido un impacto directo en

la rentabilidad de sus hoteles y en sus
precios. Los datos que recopila Exceltur,

Las tarifas de los establecimientos urbanos y vacacionales subenun 4,3% hasta abril

Loshotelerosdisparansus ingresos
yelevan lospreciosantesdelverano

el lobby turístico que agrupa a 31 de las
más importantes empresas del sector,
sobre los ingresosmedios por habitación
así lo atestiguan. Entre los destinos ur-
banos, Las Palmas ha sido el quemás ha
crecido. En los cinco primerosmeses de
2010, cada hotel de este municipio ob-
tenía 42,4 euros por habitación dispo-
nible; seis años después, esa cifra se ha
incrementado hasta los 60,1 euros, un
41,7%más. Solo otros cuatro destinos ur-
banos (Málaga, Cádiz, Sevilla y Barce-
lona) hanmejorado su rentabilidad, pero
todos muy lejos de Las Palmas.

Las diferencias son más apreciables
en la evolución de la rentabilidad en los
destinos vacacionales. De los 10 quemás
ingresos obtienen, ocho eran canarios
en 2010 y en 2016. La diferencia radi-
ca en el importe de los ingresos. En
2010, la rentabilidad media de los ho-
teles en España era de 37,3 euros, cifra
que ha crecido un 55,4% hasta los 58
euros. Por encima de ese crecimiento
se sitúan cuatro municipios canarios
(Yaiza, Adeje, Teguise y Arona). Espe-
cialmente significativo es el caso de
Adeje, que ha pasado de ganar 56,7
euros a 100,8 euros, un 77,7%más, lo que
le convierte en el municipio turístico
más rentable de España. No ha sido el

que más creció.
Ese puesto le co-
rresponde a Yaiza,
donde la rentabili-
dad ha pasado de
30,8 euros a 69,8
euros, un 126,6%
más. Y eso se ha
trasladado a los
precios. Entre
enero y abril cre-
cieron un 4,4%, re-
cuperando las
tasas positivas per-
didas en 2008 y ex-

perimentando el alza más importante
de la serie histórica.
La recuperación de la rentabilidad,

sin embargo, ha sido muy desigual. De
los 54 destinos urbanos analizados, solo
seis (Barcelona, Las Palmas,Madrid, Se-
villa, Santa Cruz de Tenerife y Málaga)
se sitúan por encima de la media (50,9
euros). También existen muchas dife-
rencias entre los enclaves vacacionales.
Entre los 42 analizados, solo nueve
están por encima de la media de 58
euros (Adeje, San Bartolomé de Tira-
jana, Arona, La Oliva, Mogán, Yaiza,
Tías, Teguise y Pájara) y las restantes
33 están por debajo. En este último
grupo destaca la presencia de destinos
del Mediterráneo (Salou, Lloret deMar,
Roses, Cambrils, Gandía, Peñíscola y
Benicasim), todas por debajo de los 24
euros por habitación disponible.

Los ingresos ligados al turis-
mo se concentran en los
destinos vacacionales, a los
que acuden masivamente
los turistas extranjeros,
mientras que el empleo lo
hace en los enclaves urba-
nos, donde el número de es-
tablecimientos es muy su-
perior. Ello lleva a que los
primeros tuvieran entre
enero y abril 180.158 afilia-
dos, mientras que los se-

gundos llegaron a 252.577
puestos de trabajo.
Entre los primeros hay
cuatro municipios que su-
peran los 10.000 afiliados
en el turismo: San Bartolo-
mé de Tirajana (19.330),
Adeje (13.959), Benidorm
(12.311) y Arona (10.575).
Entre los urbanos, el em-
pleo se concentra en los
grandes núcleos de pobla-
ción. El que más puestos

de trabajo genera es Ma-
drid, con 64.107 empleos
(un 25,3%), seguido por
Barcelona, con 40.907 (un
16,1%). Ya a cierta distan-
cia aparecen Palma de Ma-
llorca (19.597), Valencia
(10.836) y Sevilla (10.234).
El boom turístico, sin
embargo, no se ha traduci-
do en más empleo en algu-
nos destinos, castigados
por la estacionalidad y su

gran dependencia del tu-
rismo nacional, que se ha
recuperado más tarde y
con mayor lentitud que el
extranjero. Entre los urba-
nos, el empleo ha caído en
Badajoz (-0,6%), Vitoria
(-0,6%) y Ávila (-11,7%). En
los vacacionales, hay retro-
cesos en Gandía (-0,9%),
Llucmajor (-3,3%), Vila-
Seca (-13,2%) e Isla Cristina
(-30,2%).

En todos ellos se ha pro-
ducido una situación de
cóctel explosivo. Los ingre-
sos han caído con fuerza,
especialmente en Isla Cris-
tina (-45,5%) y Gandía
(-17,9%), y eso ha tenido un
impacto directo en los pre-
cios que cobran y en los
puestos de trabajo genera-
dos. Ambos se han com-
portado con más lentitud
que el resto de destinos.

Madrid y Barcelona concentran el 40%del empleo

Ingresos medios por habitación de hotel disponible

Fuente: Exceltur CINCO DÍAS

■ Destinos urbanos

Las Palmas

Málaga

Cádiz

Sevilla

Barcelona

Córdoba

Bilbao

Madrid

San Sebastián

Girona

MEDIA

42,4

41,3

40,9

50,0

71,1

48,9

45,5

65,1

54,9

46,2

50,3

41,7

23,9

16,6

13,8

12,3

-7,8

-8,8

-9,0

-9,2

-17,6

■ Destinos vacacionales

En euros

Ene.-may. 2010 Ene.-abr. 2016 Var. %

Media 1,1

60,1

51,2

47,7

56,9

79,9

45,1

41,8

59,3

49,9

38,1

50,9

Yaiza

Adeje

Teguise

La Oliva

Arona

Pájara

S. B. de Tirajana

Marbella

Tias

Mogán

MEDIA

30,8

56,7

38,0

44,4

53,5

41,5

66,6

40,8

50,4

59,5

37,3

126,6

77,7

75,7

74,5

66,9

59,2

45,9

40,6

36,5

19,6

Ene.-may. 2010 Ene.-abr. 2016 Var. %

Media 55,4

69,8

100,8

66,8

77,5

89,3

66,1

97,2

57,4

68,8

71,2

58,0

EL 10,9% DEL
PIB Y EL 12,9%
DEL EMPLEO

ACTIVIDAD

La actividad turística con-
centró el 10,9% del PIB de
España en 2014, lo que su-
pone dos décimas más que
un año antes, alcanzando
los 113.690 millones de
euros. Ese peso se ha incre-
mentado de forma continua-
da entre 2010 y 2014, pa-
sando del 10,2% hasta el
10,9% actual. Los datos de
la Cuenta Satélite del Turis-
mo de España 2010-2014,
hechos públicos ayer por el
INE, analizan el peso del PIB
asociado al turismo a través
de la demanda final turística
y su impacto en el empleo.

EMPLEO

El empleo superó los 2,34
millones de personas, lo que
representó el 12,9% del total
de los puestos de trabajo en
España en 2014, frente al
12,7% registrado durante el
ejercicio anterior. Desde el
año 2010, el incremento ha
sido de 1,1 puntos porcen-
tuales, pasando de un por-
centaje del 11,6% alcanzado
en 2010 al 12,9% actual.

INGRESOS

El sector turístico registró
un superávit de 35.400 mi-
llones de euros en 2014, lo
que supone un aumento del
1,7% con respecto al año an-
terior, en un ejercicio en el
que España recibió 64,9 mi-
llones de visitantes, un au-
mento del 7,1%, que gastaron
63.000 millones de euros,
un 6,5% más.
Los ingresos netos turísti-

cos, medidos a través de la
balanza de pagos, alcanza-
ron los 48.900 millones de
euros, un 3,8% más, frente a
los 47.100 millones de euros
de un año antes. Los pagos
sumaron 13.600 millones de
euros, un 9,6% más, lo cual
benefició al saldo final de la
balanza.

CONSUMO

A la mejora del saldo por
cuenta corriente contribuyó
el crecimiento del consumo
turístico receptor, siete pun-
tos superior al avance expe-
rimentado por el consumo
turístico emisor (el efectua-
do por los residentes en Es-
paña como consecuencia de
sus viajes al extranjero) que
tan solo subió un 0,4% entre
2010 y 2014.

Canarias es
la regiónmás
favorecida
por el boom
turístico y
aspira a ser
la segunda
más visitada

eurosesel importeque
obtienenloshotelesde
Adeje(Tenerife)porcada
habitacióndisponible,
frentealos58eurosde
mediadelosvacacionales.

LA CIFRA

100,8

CUJEDA
Resaltado
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CARLOS DOMÈNECH GOÑI 

Los visitantes de la Catedral de Ta-
rragona tendrán las videoguías 
como alternativa a los clásicos 
itinerarios que se ofrecen con un 
reproductor de audio. «Nuestro 
objetivo es captar a un público 
joven, nativo de la era digital», 
aseguraba en la presentación el 
Consejero Delegado de la empre-
sa DNA Expertos en Turismo y 
Ocio, Francisco Castillo. El mis-
mo subrayaba que «la propues-
ta es darle siempre lo mejor al vi-
sitante». Por su parte, el arzobis-
po Jaume Pujol se mostraba 
satisfecho por la aplicación de 
«un instrumento fantástico pa-
ra conocer la Catedral. Aquellas 
personas que tengan ganas de co-
nocerla y disfrutar haciéndolo, 
podrán hacer visitas de dos o tres 
horas gracias a todo el contenido 
que se encuentra en la videoguía».  

La Catedral ha recibido, se-
gún datos ofrecidos por Castillo, 
«un 21% de visitantes más en el pri-
mer semestre de 2016 en compa-
ración con años anteriores». Una 
cifra «positiva» si se tiene en cuen-
ta que «el turismo ruso ha des-
cendido». Aunque tal y como 
apuntaba el mismo, «británicos 
y franceses sí que están acudien-
do». El representante de DNA 
Expertos en Turismo y Ocio qui-
so mostrar también algunos da-
tos sobre la nueva aplicación: «El 
año pasado tuvimos unos 100.000 
visitantes. Aproximadamente, el 
17% de ellos quiso hacer uso del 

reproductor de audio para la ex-
plicación de la visita. Por tanto, 
hemos calculado que un 10% de 
los visitantes hará uso de las nue-
vas videoguías, sobre todo públi-
co joven. De momento tenemos 
20 unidades para ofrecer a los vi-

sitantes, que las podrán alquilar 
a un precio de 4 euros».  

La videoguía ofrecerá un iti-
nerario para adultos y otro para 
los más pequeños. Los adultos 
tendrán acceso a un contenido 
muy variado, compuesto por tex-

to, imágenes, vídeo y audio. Ade-
más, la aplicación cuenta con tec-
nología de realidad aumentada 
que recreará, entre otras cosas, los 
tapices y murales del siglo XIV 
que se encuentran encima del se-
pulcro de San Juan de Aragón o el 
caballero de 2,30 m de altura, 
Francisco Plaza Milanés.  Los vi-
sitantes también podrán ver, por 
ejemplo, un vídeo de cómo sale el 
Braç de Santa Tecla el 23 de sep-
tiembre. El vídeo aparecerá en el 
iPad cuando el usuario enfoque 
con la cámara hacia la capilla.   

En cuanto a los más pequeños, 
podrán descubrir la Catedral «con 
un juego de pistas muy entrete-
nido para que no se aburran du-
rante la visita». En este sentido, 
la Directora del Camp d’Apre-
nentatge de Tarragona, Marta 
Panadés, expresaba que «hemos 
trabajado mucho para hacer ac-
tividades para todos los cursos y 
con muchos materiales». 

TURISMO ■  P O R  E L  M O M E N TO  D I S P O N E  D E  2 0  I PA D S  M I N I  Q U E  S E  P O D R Á N  A LQ U I L A R  P O R  U N  P R E C I O  D E  4 €

La Catedral quiere captar público 

joven con las nuevas videoguías

La recreación del Caballero Francisco Plaza Milanés es una de las curiosidades del dispositivo.  FOTO: LLUÍS MILIÁN

Se ofrece un itinerario para niños y otro para adultos.  FOTO: LLUÍS MILIÁN

El contenido es muy 
extenso y cuenta con 
tecnología de realidad 
aumentada en 3D, 
vídeos, texto, 
imágenes y sonido

La Escola Joan 
XXIII, en un 
proyecto de 
mejora de la FP

EDUCACIÓN

■ Once centros de Formación 
Profesional (FP) de toda Ca-
talunya han sumado fuerzas 
para crear la Associació de 
Centres de Formació Profes-
sional Integrada. El objetivo 
es generar redes de complici-
dad con la Administración, los 
usuarios y otros centros para 
implementar estrategias, ar-
ticular espacios de reflexión 
y diseñar nuevas herramien-
tas para aplicar a la FP. 

La asociación nace con la 
voluntad de actualizar los mo-
delos vigentes y avanzar ha-
cia uno más adaptado a las ne-
cesidades reales del mercado 
laboral. Por ello se quiere avan-
zar en la concreción de una 
oferta que pueda acompañar 
la ciudadanía de forma per-
manente, independientemen-
te de la situación laboral en 
cada momento, a fin de pro-
mover una formación que fa-
cilite que las personas puedan 
mejorar competencias profe-
sionales y su empleo. 

La nueva entidad quiere 
erigirse como interlocutora 
con la Administración para 
poner en valor la FP como una 
de las herramientas básicas 
para impulsar la formación y 
la cualificación profesiona-
les. Los centros adheridos son 
Escola Montserrat (Sant Vi-
cenç de Castellet), Centre 
Educatiu Jaume Viladoms (Sa-
badell), JOVIAT FPintegra-
da (Manresa), Centre Esco-
lar Empordà (Roses), Centre 
d’Estudis Jaume Balmes (Hos-
pitalet de  Llobregat), Escola 
Diocesana de Navàs (Navàs), 
Escoles Pia de Catalunya (Bar-
celona), Escola Sant Gervasi 
(Mollet del Vallès), Escola 
Joan XXIII (Tarragona), Col·le-
gi Episcopal Mare de Déu de 
l’Acadèmia (Lleida) i Centre 
d’Estudis Prat (Barcelona).

CUJEDA
Resaltado
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Santo va visitar ahir el camí de ronda de Roses. 

CIUTADANS

Ciutadans ha destacat la neces-
sitat de continuar invertint en els
camins de ronda de la Costa Bra-
va amb l’objectiu de recuperar
aquests espais naturals. La seva
candidata al Congrés per Girona,
Margarita Santo, va denunciar
ahir la «manca d’inversions» de
l’Estat en els trams de les comar-

ques gironines, tot destacant que
cal posar-los en valor i acabar d’a-
dequar-los. 

Segons va recordar, a la provín-
cia de Girona hi ha 130 quilòme-
tres de camins de ronda que tra-
vessen 22 municipis, però creu
que cal invertir-hi més perquè «a
més d’ajudar a posar en valor la ri-
quesa natural i paisatgística de la
zona, són punts d’atracció turísti-
ca molt important que ajuden a la
regeneració econòmica i la creació

de llocs de treball».
De cara a diumenge, Santo va

explicar que Ciutadans aspira a
«millorar» els resultats de les últi-
mes eleccions, i per això va apel·lar
al vot «útil, sensat i viable» que re-
presenta, va dir, el seu partit. 

Santo va fer aquestes declara-
cions en una visita ahir al camí de
ronda de Roses, durant la qual va
estar acompanyada del diputat
Jean Castel i altres membres del
seu partit. 

C’s vol més inversió als camins de ronda
CIUTADANS 

ROSES | DdG

El primer secretari del PSC, Mi-
quel Iceta, va assegurar ahir a l’ac-
te que els socialistes van celebrar
a l’Auditori dels Caputxins de Fi-
gueres que esperen que els resul-
tats del 26 de juny «impedeixin una
suma  com la que es va produir en-
tre el PP i Podemos que impedei-
xi el canvi que Espanya necessita
i que per Catalunya encara és més
imprescindible». A l’acte, on va
intervenir també el candidat del
PSC a Girona, Marc Lamuà, i la del
Senat, Cristina López, Iceta va re-
marcar que «la nostra voluntat és
tenir un resultat que faci impara-
ble el canvi» i que això només és
possible «guanyant o tenint una se-
gona posició molt clara». Per la
seva banda, Lamuà,  va afirmar
que volen ser els representats de
Girona a Madrid i que una de les
seves principals apostes a la de-
marcació és atendre els dèficits his-
tòrics en infraestructures. 

Per Iceta, que va ser rebut pel
cap de llista figuerenc, Pere Case-
llas, i diversos alcaldes com Mar-
tí Sans o Víctor Puga a l’acte, la ges-
tió del govern de Rajoy ha estat
«nefasta». «Hem de lamentar pro-

fundament que Pablo Iglésias li
hagi donat una segona oportuni-
tat que no es mereixia i el que vo-
lem el 26 de juny és enviar-lo a l’o-
posició i per això cal guanyar», va
afirmar abans de l’inici de l’acte. 

Lamuà, a més, va aprofitar la
seva presència a la capital altem-

pordanesa per defensar que «quan
hi ha hagut governs socialistes les
comarques gironines han tingut
millors inversions i han estat els
moments en què hem tingut més
oportunitats». 

En aquest sentit, va dir que «vo-
lem infraestructures perquè hi ha

deutes històrics de l’Estat amb
aquesta zona o reactivar l’aeroport
de Girona perquè estigui a ple
rendiment i aporti tants turistes
com aportava i també creiem que
cal diversificar». 

Per al candidat gironí, «el teixit
industrial ha anat disminuint en les

darreres dècades però s’ha de tor-
nar a reactivar i si no tenim bones
connexions aixo no passarà». A
més, afirma que hi ha «l’oportu-
nitat» del corredor mediterrani
que pot ajudar a aquesta dina-
mització. «L’endemà de les elec-
cions començarem a treballar en
aquest sentit», va insistir el cap de
llista. 

Iceta reclama evitar aliances com la del
PP i Podem, que «ha impedit el canvi» 
El socialista diu que la proposta de Pedro Sánchez és la més sòlida i que el PP ha d’anar a l’oposició per la seva gestió 

Marc Lamuà -a l’esquerra- conversant amb Miquel Iceta durant l’acte d’ahir a l’auditori de Caputxins. 

JAUME PURCALLAS

LES DECLARACIONS

Creiem que el Govern de

Rajoy ha estat nefast i

hem de lamentar que Pablo

Iglesias li ha donat una segona

oportunitat que no es mereixia.

Volem que el 26 de juny se

l’envii a l’oposició i per això cal

guanyar»

Històricament quan hi ha

hagut governs socialistes

les comarques gironines han

tingut millors inversions i més

oportunitats. Volem un canvi en

l’interès de les nostres

comarques i volem

infraestructures»

«

MARC LAMUÀ
CANDIDAT DEL PSC A GIRONA

«

MIQUEL ICETA
PRIMER SECRETARI DEL PSC

PSC

G.TUBERT

FIGUERES 

CUJEDA
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Figueres té pendent de des fa
cinc mesos posar a licitació les
 obres d’adequació de part del po-
lèmic local del carrer Sant Pau per
convertir-lo en un centre de dis-
tribució d’aliments (CDA). El pro-
jecte es va aprovar el mes d’octu-
bre de l’any passat però com que
la compra de l’immoble no es va
formalitzar fins al novembre d’a-
quell any, el projecte s’ha acabat
publicant el gener d’aquest any. El
document, de fet, apareix al per-
fil del contractant com a «prope-
ra licitació» però, segons han in-
format des del Govern, els tràmits
s’han allargat perquè s’està ela-
borant un estudi de la mobilitat a
la zona tenint en compte que l’en-
trada del local es troba al carrer Es-
coles  i hi hauran de descarregar
camions. D’altra banda, apunten
que hi ha diversos tècnics i fun-
cionaris de baixa entre els quals hi
ha el secretari, que s’ha jubilat, i
que això està alentint alguns pro-
cessos administratius. El projecte
està valorat en uns 300.000 euros
més IVA. 

L’actuació, polèmica des de l’i-
nicis, es va tirar endavant condi-
cionada a fer efectiva l’adquisició
del local, que es va començar a llo-
gar l’any 2010 i pel qual des d’a-

leshores i fins que va comprar-se
s’havien abonat més de 300.000
euros amb opció a compra. L’e-
quip de govern va negar-ho de to-
tes totes però, quan es va comen-
çar els projectes per habilitar l’es-
pai, semblava que corria pressa
per donar -hi ús sent un espai in-
vestigat per un jutjat de Figueres,
que va incoar diligències per un
presumpte delicte de malversació
sense que, de moment, hi hagi re-
solució respecte d’això. Abans, el
PP havia portat el cas a l’oficina
Antifrau. 

El darrer tràmit per desencallar
tot aquest procés es va fer l’abril
d’aquest any amb l’aprovació del
segon projecte, valorat en uns
300.000 euros més els quals ha de
posar Serveis Socials. En total, es
tracta de 1.000 metres  quadrats re-
partits en dues plantes de 500 ca-
dascuna la reforma de les quals,
segons el pressupost, costarà el
mateix que la compra de l’espai. 

La decisió de la compra va ser
reprovada per l’oposició tot i que
les seves aprovacions van posar en
evidència el canvis de posició

d’alguns edils com el del PP, Die-
go Borrego, o l’exregidor de Com-
promís, Xavi Monfort, que va do-
nar el vot que faltava per aprovar
el projecte dels Serveis Socials. 

Malgrat que totes  les actuacions
s’han aprovat, de moment no se
n’ha posat cap a licitació. L’únic
que està publicat és la del CDA
però fonts municipals ho atribu-
eixen a l’elaboració d’aquest es-
tudi. A banda d’això, apunten que
algunes tramitacions s’estan en-
darrerint per falta de personal
administratiu. 

G.T.

FIGUERES

L’obra al local del Sant Pau per fer-hi el
Centre d’Aliments, pendent fa cinc mesos
L’Ajuntament atribueix el retard a l’elaboració d’un estudi de mobilitat i al fet que faltin alguns funcionaris i tècnics

El ja exsecretari municipal, Fer-

nando González, ha deixat el càrrec

en les darreres setmanes després

d’haver-lo exercit a la capital altem-

pordanesa des de l’any 1982.

Abans, també havia fet de secretari

a l’Ajuntament de Portbou. La seva

trajectòria ha marcat una etapa a Fi-

gueres plena de friccions amb els di-

ferents governs municipals i en els

darrers temps accentuats amb algu-

nes intervencions en plens per de-

fensar el perquè dels constants in-

formes negatius que any rere any

ha anat elaborat d’alguns temes re-

currents a l’Ajuntament.

La seva marxa segueix la que va

protagonitzar el 2014 l’interventor,

Carles Pigem, que també va jubilar-

se després de 25 anys de servei a la

ciutat, des del 1989. Ambdos ha-

vien estat molt crítics amb amb al-

gunes formes de fer tot i que alguns

membres del consistori i d’altres

que n’havien format part en d’altres

etapes van assegurar a aquest diari

en un reportatge el 2013 que esta-

ven «poc oberts a col·laborar» per

buscar solucions als problemes jurí-

dics. 



El secretari es jubila
després de 34 anys

LA CLAU

El local, que té mil metres quadrats, es divideix en dos per al CDA i oficines de Serveis Socials. 

CONXI MOLONS
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L’ALT EMPORDÀCORREU ELECTRÒNIC
altemporda.diaridegirona@epi.es

Roses combatrà la plaga de pul-
gó a l'arbrat amb insectes depre-
dadors. Avui al matí ha començat
el tractament a una vintena d'ar-
bres de l'avinguda Jaume I i espe-
ra completar-ho arribant als tres-
cents. Aquest és el cinquè any
consecutiu que utilitza aquesta
tècnica que van estenent a tot el
terme perquè ha obtingut resultats
altament satisfactoris. S'alliberen
en capsetes les larves de marietes
dipositades en crispetes.

L'actuació que ha començat
avui s'estendrà en aquesta ma-
teixa fase a la Gran Via Pau Casals
i a la Riera Ginjolers tractant vint
exemplars més a cada carrer. Pos-
teriorment es completarà a altres
zones del municipi fins a arribar

als tres-cents arbres.
La lluita biològica contra pla-

gues consisteix a alliberar larves de
depredadors o parasitoides en els
arbres afectats. Concretament,
l’actuació duta a terme aquest
matí ha consistit a col·locar larves

de marieta a til·lers i rubínies,
mentre que a aquesta darrera es-
pècie se li aplicarà també un altre
tractament biològic consistent en
la posta d’ous de paràsits que es
desenvolupen a l´interior del pul-
gó fins a provocar-ne la mort.

Els alliberaments es fan mit-
jançant sobres que contenen una
quarantena de larves de marieta
dipositades en crispetes, que ac-
tuen com a refugi durant el trans-
port des dels vivers. Un cop dipo-
sitats els sobres a les branques
dels arbres tractats, les larves es dis-
persen per l’arbre on es desenvo-
lupen fins a extingir el pugó.

L’Ajuntament ha informat que
les brigades municipals, junta-
ment amb l'empresa subminis-
tradora dels depredadors i paràsits,
Agrosalvi, realitzen un seguiment
continuat de l’arbrat de Roses per
establir les zones on cal actuar. La
mesura es va estenen gradual-
ment cada any pels carrers del
municipi amb resultats molt sa-
tisfactoris.

BÀSCARA | DdG

Roses combatrà la plaga del pugó amb
un tractament amb insectes depredadors
Els tècnics de les brigades

municipals han tractat una
vintena d’arbres i s’arribarà
fins als tres-cents 



Els tècnics preparant les larves per als arbres. 

DIARI DE GIRONA

S’han col·locat larves de
marietes que es dipositen
en crispetes o bé la posta
d’ous de paràsits

Llançà programa novetats a la si-
sena edició de la Fira de l’Abat els
dies 2 i 3 de juliol. El dissabte hi
haurà degustacions de carn per
promoure el producte de proxi-
mitat per part del Gremi de Car-
nissers de les comarques gironines.
També s’ha estrenat una visita te-
matitzada nocturna pel casc antic.
A banda d’això, hi haurà el mercat
medieval pels carrers del centre
històric. 

LLANÇÀ | DdG

Novetats a la Fira de

l’Abat de Llançà

FESTES

L’Associació cultural Desat’art
de Figueres ha ofert una mostra
col·lectiva en què han participat
disset artistes, a Itàlia. L’exposició
amb cinquanta obres es va poder
veure amb un bon èxit de públic a
l’hotel Leonardo center de Milà.
Entre altres assistents, a la inau-
guració es va comptar amb l’as-
sistència de la filla del cantant
Eros Ramazzotti, Aurora Ramaz-
zoti. 

FIGUERES | DdG

Desat’art promociona

els artistes a Itàlia

FIGUERES

CUJEDA
Resaltado



herpes genital és una infecció
de transmissió sexual causa-
da per un virus, el VHS. És
una de les infeccions de

transmissió sexual més comuna a Euro-
pa. La majoria de vegades no hi ha símp-
tomes visibles, però quan hi són solen ser
llagues als genitals, a l'anus o a la boca
que cursen en brots.

Hem de fer una distinció important
entre dos tipus de virus, el VHS-1 i el
VHS-2: generalment el causant de l'her-
pes genital és aquest últim, el tipus 2,
mentre que el primer és el virus causant
de l'herpes labial. Són de la mateixa fa-
mília però són una mica diferents. És el
segon, el VHS-2, el que és estrictament
una infecció de transmissió sexual: es
contagia a través de les relacions sexuals,
amb contacte íntim en el qual no hi ha
d'haver necessàriament penetració. És
important saber que tot i que no hi hagi
llagues ni símptomes visibles el contagi
es pot donar igualment, perquè el virus
pot estar present també en una pell apa-
rentment sana.

També es pot donar de mare a fill, ge-

neralment a través del canal de part.
L'herpes labial, en canvi, causat pel VHS-
1, no se sol contagiar per contacte sexual;
de fet, moltes persones es contagien en
la infantesa sense saber-ho. Sí que és
possible, però, el contagi de l'herpes la-
bial a la zona genital a través del sexe
oral.

És una dada curiosa que una persona
infectada de VHS-2 pot tenir relacions
sexuals durant mesos o fins i tot anys
amb una mateixa persona sense trans-
metre-li el virus: és una transmissió es-
poràdica. El problema és que no sabem
quan es donarà la transmissió, per tant,
al davant d'una persona portadora, hi es-
tem exposats sempre.

Però com funciona exactament l'her-
pes? En primer lloc hem de diferenciar
entre el primer episodi i els brots poste-
riors. En un primer episodi poden apa-
rèixer múltiples lesions (vesícules, úlce-
res) doloroses als genitals, al voltant de
l'anus i a les natges, coïssor i dolor en ori-
nar, fluids genitals anormals, tot això
acompanyat de febre, dolor muscular i
inflamació dels ganglis engonals. 

Els brots posteriors són més lleus (lla-
gues, que també poden doloroses, però
més discretes que en el primer episodi) i
poden anar disminuint d'intensitat amb
el temps. 

Tot i que els brots cada vegada siguin
més suaus (és l'evolució normal) o fins i
tot en cas que els símptomes desapare-
guin, no vol dir que l'herpes s'hagi curat:
l'herpes no es cura. La persona portado-
ra ho serà tota la vida. Tot i això, podem
fer coses per pal·liar els símptomes, per
prevenir futurs brots i per minimitzar les
possibilitats de contagi a d'altres perso-
nes. 

En primer lloc, si sospitem que tenim
herpes hem d'anar al metge. Tot i que no
és una malaltia greu, cal assistència mè-
dica perquè si no es tracta les complica-
cions sí que poden ser-ho. Per tant, al da-
vant de qualsevol símptoma compatible
amb l’herpes hem d’anar al metge i això
és important sobretot en cas d’embaràs,
perquè les complicacions són freqüents i
poden ser molt importants. El tracta-
ment és un antivíric que ens ajuda a mi-
llorar els símptomes i a reduir la trans-
missibilitat. Si sabem que som portadors
d'herpes genital hem de prevenir les pa-
relles sexuals i abstenir-nos de tenir rela-
cions sexuals durant els brots. 

L’

Com ens podem protegir de l'herpes
genital? Com podem prevenir un conta-
gi? Si no tenim una parella estable i sana
hem de fer servir sempre preservatiu, tot
i que en el cas de l'herpes no ens prote-
geix al cent per cent perquè hi pot haver
herpes en zones que no queden protegi-
des pel preservatiu. Al davant d'una pa-
rella sexual que presenta llagues o úlce-
res inexplicables a la pell ens hem d'abs-
tenir de tenir relacions sexuals. i sempre,
sempre, hem d'evitar el contacte directe
amb les lesions. Si la vostra parella esta-
ble està infectada, no us estigueu d'anar
al metge perquè us ajudarà a buscar es-
tratègies per prevenir la infecció: es po-
den fer moltes coses per minimitzar els
riscos de contagi.

Com diem sempre, si teniu algun
símptoma que us preocupa o qualsevol
dubte relacionat amb la vostra sexuali-
tat, aneu al metge i us ajudarà. Moltes
vegades hi ha solucions molt senzilles
que ens poden estalviar molt de pati-
ment. Demaneu hora al metge, feu-ho
ara mateix si fa temps que ho teniu pen-
dent, expliqueu-li tot allò
que us preocupa i us as-
seguro que us ajudarà i
us traureu un pes de
sobre. 

SEXUALITAT I PARELLA

Helena Boadas
helenaboadas@gmail.com

 TELEFONS D’INTERÈS URGÈNCIES MÈDIQUES 061 CREU ROJA 972 22 22 22 TRANSPORT SANITARI DE CATALUNYA 902 760 050 DEPARTAMENT DE SALUT A LES COMARQUES DE GIRONA 972 20 00 54 SANITAT 

RESPON 902 11 14 44 HOSPITAL JOSEP TRUETA 972 94 02 00 HOSPITAL SANTA CATERINA 972 18 26 00 HOSPITAL DE FIGUERES 972 50 14 00 HOSPITAL DE PALAMOS 972 60 01 60 HOSPITAL SANT JAUME D’OLOT 972
26 18 00 HOSPITAL DE CAMPDEVÀNOL 972 73 00 13 HOSPITAL COMARCAL DE LA SELVA 972 35 32 64 CLÍNICA GIRONA 972 21 04 00 CLÍNICA SALUS INFIRMORUM DE BANYOLES 972 57 02 08  
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L’HERPES GENITAL

Al llarg de les últimes setmanes,
Dipsalut ha dut a terme una de-
sena de sessions informatives so-
bre el programa de suport i aten-
ció psicològica en situacions d’e-
mergència. Aquestes sessions han
anat dirigides a comandaments de
les policies locals i dels equips de
protecció civil de la demarcació de
Girona. Se n’han dut a terme a Llo-
ret de Mar, Blanes, Sant Feliu de
Guíxols, Platja d’Aro, la Bisbal
d’Empordà, Salt, Banyoles, Olot,
Roses, i Figueres. Hi ha participat
una setantena de persones. 

En les xerrades, el coordinador
del servei ha explicat com funcio-

na, qui pot activar-lo i en quins ca-
sos. S’ha fet èmfasi en que, en cas
de dubte, és millor demanar l’ac-
tivació. De manera immediata, es
valora la situació i es decideix si és
oportú posar en marxa el progra-
ma. A més, l’equip de psicòlegs de
l’Organisme de Salut Pública s’or-
ganitza amb els altres ens que
ofereixen serveis similars per evi-
tar possibles duplicitats. 

En les sessions, també s'ha re-
cordat als policies que, a banda d’a-
tendre les víctimes directes i indi-
rectes dels fets, els psicòlegs poden
donar suport als mateixos profes-
sionals dels equips d’emergèn-
cies, si així es considera oportú.

El Servei d’Emergències Psico-
lògiques acostuma a prestar-se
en situacions d’alt potencial trau-
màtic com ara morts d’infants,
accidents amb víctimes mortals,
agressions sexuals, morts violen-
tes, grans catàstrofes… El poden
activar (les 24 hores i els 365 dies
de l’any) els alcaldes o regidors en
qui deleguin, els comandaments
de la Policia Local, els caps de
Protecció Civil, els responsables de
Serveis Socials i els dels diferents

serveis d’emergències de la Ge-
neralitat de Catalunya. Ho han de
fer trucant al número de telèfon
que Dipsalut els proporciona. 

L’equip de psicòlogues i psicò-
legs s’encarrega, entre altres tas-
ques, de comunicar de manera
adequada les males notícies que
sovint cal donar, procura mini-
mitzar els danys que el trauma pot
causar sobre les víctimes i prepa-
ra les persones per afrontar el do-
lorós procés que gairebé sempre

els espera. A banda d’aquesta pri-
mera atenció en el lloc de l’emer-
gència, es dóna continuïtat al trac-
tament per als usuaris que així ho
necessitin, a través d’un meca-
nisme de derivació urgent a la
Xarxa de Salut Pública. L’objectiu
principal en la majoria de les in-
tervencions és ajudar els afectats
a reprendre al més aviat possible
el control sobre les seves vides, així
com evitar que es desenvolupin
patologies posttraumàtiques.

GIRONA | DdG

Xerrades sobre 
el Servei
d’Emergències
Psicològiques
Una setantena de persones assisteixen 

a les sessions informatives de Dipsalut per a
policies i equips de protecció civil de Girona



La sessió informativa sobre el programa de suport i atenció psicològica en emergències a Banyoles. 

GEMMA BRUNET

CUJEDA
Resaltado



DISTRITO GP
JOSEP LLUÍS MERLOS

@JLlMerlos

Maverick Viñales:
De Roses a Rossi

Es como lo de ponerle puertas al 
campo. O, sobre todo, como in-
tentar desviar el cauce de un río. 
El agua siempre tiende a seguir 
su camino original, y cuando el 
hombre lo modifica artificiosa-
mente, luego siempre llegan las 
riadas y las inundaciones.
Por eso no se puede frenar la lle-
gada masiva de pilotos españo-
les a MotoGP, mal que les pese a 
algunos. Dicen que a Dorna esto 
les molesta, pero yo creo que 
no. Son demasiado inteligentes 
para intentar barrer en el desier-
to, o probar a drenar el mar.
 Además, yo creo que la tenden-
cia del mundial en los dos últi-
mos años es a “italianizarse”. 
Y no pasa nada. Ya lo hemos 
visto otras veces a lo largo de 
la historia. Tal vez empiece un 
cambio de ciclo. Y cuando uno 
termina, sabemos que tarde o 
temprano acabará volviendo.
Mientras tanto, no se si progra-
mada o espontáneamente, ha-
brá como mínimo un piloto es-
pañol en cada equipo de fábrica: 
Márquez y Pedrosa en Honda, 
Lorenzo en Ducati, Pol Espar-
garó en Aprilia, Rins en Suzuki. 
Y Maverick Viñales en Yamaha. 
Dice este último que a Rossi 
“hay que saber llevarlo”. Lo que 

no sé es a dónde, pero mucho 
me temo que la intención del 
catalán es hacia el huerto.
No sabe el italiano lo que ha he-
cho bendiciendo la incorpora-
ción de su nuevo compañero de 
equipo. Lorenzo ha sido y es una 
mosca cojonera para el de Tavu-
llia, sobre todo en la pista. Pero 
“Mack” puede ser peor que un 
herpes en esa parte del cuerpo 
que el Doctore siempre se ajus-
ta al mono antes de salir a toda 
velocidad por el pit-lane.
Viñales no conoce ni Dios ni pa-
tria. Es un punkie de la moto. 
Que se lo pregunten a los equi-
pos donde ha militado antes. 
Hace bien.  Dudo que él las hu-
biera escuchado nunca, pero 
estoy convencido que en su 
familia les entusiasmaba el dúo 
“Azúcar Moreno”. Aquellas se-
ñoras de rotunda expresividad 
que cantaban lo de “Sólo se vive 
una vez”.
Y Viñales está dispuesto a ha-
cerlo al límite. Sin ningún tipo 
de respeto a sus mayores, se lla-
men como se llamen, y sumen 
los títulos que sumen. 
Con la sonrisita, como la de su 
nuevo jefe, Mack va clavando su 
aguijón. En Assen la puede liar 
este fin de semana.

SERGIO VERA

Barcelona

V
alentino Rossi 

tiene motivos pa-

ra sacar pecho an-

tes del GP Holanda. 

El piloto italiano 

aterriza con su Yamaha en Assen 

tras haber conquistado el GP Ca-

talunya y con el convencimien-

to de poder golpear de nuevo a 

Marc Márquez y Jorge Lorenzo 

en el que para ‘Il Dottore’ es terri-

torio amigo. El romance de Va-

lentino y Assen es de los que no 

tiene precedentes. Una historia de 

amor con el trazado holandés que 

le ha permitido conseguir siete 

victorias en MotoGP desde 2002 

siendo el piloto de la historia con 

más triunfos en la categoría rei-

na en este circuito (2002, 2004, 

2005, 2007, 2009, 2013 y 2015). El 

idilio de Valentino contrasta con 

un Márquez (2014) y un Loren-

zo (2010) - allí se fracturó la cla-

vícula en 2014 - que tan solo han 

conseguido una victoria en dicho 

circuito. Pedrosa, todavía lo tie-

ne en asuntos pendientes. Y Ros-

si avisa a sus rivales en un nuevo 

episodio de guerra psicológica del 

italiano: “Tengo menos puntos, 

pero soy más fuerte que en 2015”. 

A estas alturas la pasada tempo-

rada, Valentino llegó con 35 pun-

tos más en su casillero y como lí-

der indiscutible del Mundial, sin 

embargo, ahora las sensaciones 

de su Yamaha le invitan a soñar 

con una nueva conquista en ‘terri-

torio amigo’ teniendo a las Honda 

navegando en un mar de dudas. 

EL INCIDENTE DE 2015 Pese a que 

su ‘guerra’ con Márquez parece 

haber entrado en una especie de 

tregua en el último GP Catalun-

ya cuando ambos se estrecharon 

las manos tras la carrera en el Cir-

cuit, todavía colea con fuerza en la 

memoria el increíble final del pa-

MOTOGP ► ASSEN, CIRCUITO TALISMÁN PARA VALENTINO

Cuentas pendientes 
en territorio Rossi  

Valentino amenaza a 

Lorenzo y Márquez en 

su circuito fetiche con el 

incidente de 2015 con 

Marc todavía en mente

El polémico adelantamiento de Rossi a Márquez en Assen el pasado año fue el enésimo desencuentro entre ambos //MOTOGP

sado año en Assen cuando la ten-

sión entre Rossi y el piloto de Cer-

vera volvió a alcanzar uno de sus 

puntos álgidos. Con ambos pilotos 

jugándose la victoria en la última 

vuelta, en la llegada a la decisiva 

chicane, y tras un arriesgado ade-

lantamiento de Márquez, Ros-

si se salió de la pista recortando 

el trazado de la pronunciada cur-

va y adelantando al piloto de Hon-

do por la grava. Tras aquel triunfo, 

muy protestado por Honda, Rossi 

era líder del Mundial con diez pun-

tos de ventaja sobre Jorge Loren-

zo, 56 sobre Andrea Iannone y 74 

sobre Márquez. Visto lo visto tras 

un año repleto de polémicas y des-

encuentros, pese a apaciguarse los 

ánimos, las cuentas pendientes de 

2015 siguen estando presentes.

JUEVES 23
JUNIO 2016 43SPORT TOTAL

MÁS 
MOTOR

ALONSO
¿LA POSIBLE 
RETIRADA?

“En este momento 
siento que estoy 
llegando al final de 
mi sueño”, dijo en el 
diario L’Equipe.

ISIDRE ESTEVE
EN LA BAJA 
ARAGÓN

Isidre Esteve 
competirá en 
cohces en la Baja 
Aragón 2016. En 
motos lo harán 
Gerard Farrés y 
Dani Oliveras.

Rossi es el 
piloto con más 
victorias en 
Assen; acumula 
7 triunfos desde 
2002 en MotoGP

CUJEDA
Resaltado



Dimecres, 22 de juny de 2016 a les 12:00h.

Montserrat Mindan, alcaldessa de
Roses

L´alcaldessa de Roses torna al nostre xat per comentar l
´actualitat local i comarcal

Montserrat Mindan, alcaldessa de Roses

1. Bon dia a tothom, estem a punt de començar el xat amb Montse Mindan,
alcaldessa de Roses. Podeu formular les vostres preguntes. La trobada digital
durarà una hora, aproximadament. Endavant!

» Bon dia i bon estiu a tothom.

2. Hola Montse, tornarem a rebre el Tour de França a Vela aquesta estiu?
Gràcies per la resposta

» Sí. Els dies 20 i 21 de juliol, 28 equips faran la primera etapa del Mar Mediterrani a
Roses.

3. Ja hi tornem a ser amb els top manta i la venda il·legal que ens fa la
competència. Passen els anys i les tempordanes i la solució no arriba... Què
penseu fer aquest any???

» No hi ha una solució definitiva pel top manta amb l´actual llei a la ma. Per aquest
any hi haurà més presència policial, tot i que s´ha de recordar que és una falta
administrativa i no penal. Per l´any vinent s´està estudiant la possibilitat de posar
càmeres al Passeig. Es busquen diferents instruments tot i saber que cap d´aquests
serà definitiu sense canviar les lleis.

4. Montse a mi m´agradaria saber quina campanya és aquesta que diuen del
comerç als barris antics i com funciona

» Aquesta campanya està organitzada pel departament de Treball de la Generalitat i
va dirigida a tots els municipis que tenen pla de barris. Afecta directament als
comerços del pla de barris. Comprant el mes de juny es participa en un sorteig on es
donaran 32 premis que es corresponen als 32 pobles que participen en aquesta
campanya. Està pensat per dinamitzar el turisme intern de Catalunya i fomentar el
comerç en el casc antic

5. Senyora Mindan, després de l'accident de l'altre dia queda molt clar que
s'han de prendre mesures a l'avinguda de Rhode per fer reduir la velocitats
dels cotxes. Posar bandes reductores o més controls de velocitat de la policia.
Pensem-hi. JOAN

» Podem buscar mesures físiques per reduir la velocitat, però també estaria bé que la
gent respectés les senyals de trànsit, i que no prengués alcohol a l´hora de conduir.

6. Que en sabem alguna cosa dels esquelets trobats a la platja dels Palangrers.
Ningú n'ha dit res més i és un misteri

» No en sabem res. Els Mossos continuen investigant.

7. No caldria pas incorporar el castrum visigòt a l'oferta turística de la vila per
la porta gran? Me sembla un espai importantíssim i poc senyalitzat.

» El Càstrum és un dels espais que s´ofereixen dins la promoció del patrimoni històric.
El què sí farem és tirar endavant el projecte de millora de l´accés i un petit
aparcament perquè hi sigui més fàcil arribar.

8. Algun dia podrem veure acabat el projecte del Bulli Montse. a mi me faria
molta ilusió poderlo veure i entrarhi. L'Adrià va fer molt per Roses., ens va
posar al mapa del món.

» A mi també em fa molta il·lusió poder veure acabada aquesta primera part que s
´està executant. Es farà una inauguració amb jornada de portes obertes.

9. Pots dir-nos quantes multes per no recollir la kk del gos s'han posat aquests
darrers mesos, si és que n'heu posat alguna...

» Aquests darrers dos mesos s´han avisat molts propietaris de gossos però no s´han
multat.

10. Com a navegant, trobo desconvenient la ubicació de la gasolinera del port
esportiu. Algú ho havia de dir. CARLOS

» Moltes gràcies pel seu suggeriment, és el primer cop que algú se m´adreça amb una
queixa d´aquest tema. Ho tindrem en compte.

1 1. Bon dia, alcaldessa. Una pregunta amb rerefons eoconòmic que epnso que
és importanty per al nostre municipi: Com tenim el tema del pla general
d'ordenació urbanística i el procés de la zona industrial?

» Després de l´anul·lació del POUM que també afectava la zona industrial, està vigent
el Pla General d´Ordenació Urbana. Tots els permisos d´obres es basen en aquest Pla,
fins que no s´aprovi el nou POUM. Referent a la zona industrial s´està treballant per
veure la possibilitat d´aconseguirla a través d´una modificació puntual.

12. Montse, ??per quan un únic club de futbol a Roses? Així no caldria duplicar
esforços i subvencions. El bàsquet és un bon exemple...

» A mi m´agradaria un únic club, però no és una decisió municipal. Serà voluntat dels
clubs arribar a un acord o continuar com fins ara.

13. Benvolguda Montse, quan deixareu de fer només de gestors i aportareu
coses noves i útils per als rosincs i les rosinques??

» Podríem discrepar del què s´entén per "útil". Gestionar el dia a dia, donar resposta
als problemes socials, programar els actes culturals, prendre iniciatives pel què fa a la
promoció econòmica i turística... i planificar els projectes urbanístics de futur
necessaris pel desenvolupament sostenible de Roses no es considera una feina útil?

14. Fa mal d'ulls la depuradora de marisc. Hi ha mainada que s'hi fiquen a dins
i prendran mal i no sé si això de l'enderroc és en serio o va per llarg

» Té raó. Aquesta mateixa setmana he enviat una carta al Ministeri de Medi Ambient
exposant la greu degradació de tota la zona i el perill que això comporta. Hem d
´esperar que el govern estatal compleixi el seu compromís de redactar el projecte
aquest estiu i enderrocar la depuradora abans que s´acabi l´any.

15. ¿Existeix un calendari sobre le sobres i l'obertura del col·legi Montserrat
Vayreda?

» El temps d´execució de l´obra del Montserrat Vayreda són deu mesos, per tant l
´escola iniciarà la seva activitat el curs 2017/18.

16. Señora alcaldesa de Roses. Nosgusta el pueblo y su gente però lamentamos
mucho que falta más civilización con los ruidos nocturnos. Perdone que no
sepamos catalán. Nosotros somos franceses pero muy contentos de vivir
temporades en Roses. Mr et Mme Turan

» Estamos en un municipio turístico donde en verano se complica la convivencia entre
los negocios y el descanso de la gente. Siempre se intenta encontrar un equilibrio. El
ocio también es necesario.

1 7. Quins horaris ha de respectar una terrassa d'estiu de bar i de restaurant.
En tic una a sota de casa a prop de la plaça de Sant Pere que potser li haurem
de tocar la cresta...

» L´horari d´obertura de les terrasses associades a un bar o a un restaurant és fins a
les dotze de la nit.

18. Benvolguda. Felicitats pels wc que hi ha al passeig. M'han sorpresa
agradablement. Potser aniria bé posarne algun altre a l'alçada del port. Hi ha
molta gent que passa per allí

» Gràcies. Estem pendents de col·locar tres nous mòduls de WC. Un al port; un altre a
l´aparcament del darrere la Ciutadella, i el tercer a la Rambla Ginjolers.

19. Vull felicitar els Rotary per la seva iniciativa a favor del nostre CAP. Gestos
així els honoren i deixen en evidència que la societat l'hem de fer entre tots!!!!
Rosa Rodríguez

» Nosaltres també estem molt contents de l´aportació que ha fet el Rotary al CAP de
Roses. Vull recordar que no és el primer cop que fan una aportació al nostre poble ja
que fa uns anys, dins el programa EUROSTAR, van fer una generosa aportació
econòmica als tres centres de secundària.

20. Una trampa. Aquest és el títol d'un problema que vam tenir dies enrere a la
cala Pelosa. Vam arribar d'hora i vam aparcar bé el cotxe. Va començar a
arribar gent d'una festa i els treballs van ser nostres per sortir. 'Overbooking" a
primera línia de mar. Qui ha de regular, l'Ajuntament o el parc natural?

» Zona d´equipaments per aparcaments no n´hi ha. Tenim un pla per establir
diferents indrets per deixarhi els cotxes, però sempre s´haurà de fer sota la
supervisió del Parc Natural.

21. Any de JOCS OLÍMPICS. Algú recorda les promeses de fer un centre de
tecnificació de vòlei platja amb Xavi Bosma, el nostre medallista¿?¿? PEP

» Sí, però va ser un projecte que no es va poder tirar endavant.

22. ¿¿Montse tu creus que la gent anirà a votar aquest diumenge? És més,
canviarà alguna cosa? JORDI PINSACH

» Crec que la gent està molt cansada d´anar a votar. No sé si canviarà alguna cosa, el
què sí sé és que necessitem que canviï. I m´agradaria molt que els partits
nacionalistes catalans tinguessin prou diputats per poder ser determinants.

23. Senyora Alcaldessa de Roses, gràcies per atendre"m, en primer lloc. Us heu
plantejat mai tenir algun racó de platja per a poder portarhi el gos, com fa
Castelló a la Rubina. Agraïda per la seva resposta. ANTÒNIA

» Sí, ens ho hem plantejat. Però a Roses totes les platges són urbanes i molt utilitzades
pels turistes, no és la mateixa situació en la què es troba la platja de la Rubina.

24. Bon dia. Us escric des d'un restaurant. El sector hostaler esperem que
aquesta temporada vagi molt bé. tenim un municipi endreçat, ho reconec.
Quines perspectives turístiques hi ha? Sou optimistes?

» Les úniques dades de les què disposem són de reserves fetes, que són superiors a les
de l´any passat. Esperem que les variables que no controlem, com és el temps,
almenys en vagin a favor.

25. Trobo perillosa la cruïlla de la gran via Pau Casals amb la baixada del
Puigrom, darrere l'Univers. Algun dia algú hi prendra mal. Bandes reductores
a la baixada, potser?

» Ho tindrem en compte. Mirarem si s´hi pot fer alguna millora.

26. Fins aquí arriba el xat d'avui amb Montse Mindan. Gràcies a tots per haver
participat. Fins a la pròxima trobada, Montse, gràcies. L'EMPORDÀ us desitja
unes bones revetlles de Sant Joan i Sant Pere, amb seny i alegria!

» Bona revetlla a tothom. Fins aviat.

ENTREVISTA-XAT

Montserrat Mindan, alcaldessa de Roses
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Dimecres, 22 de juny de 2016 a les 12:00h.

Montserrat Mindan, alcaldessa de
Roses

L´alcaldessa de Roses torna al nostre xat per comentar l
´actualitat local i comarcal

Montserrat Mindan, alcaldessa de Roses

1. Bon dia a tothom, estem a punt de començar el xat amb Montse Mindan,
alcaldessa de Roses. Podeu formular les vostres preguntes. La trobada digital
durarà una hora, aproximadament. Endavant!

» Bon dia i bon estiu a tothom.

2. Hola Montse, tornarem a rebre el Tour de França a Vela aquesta estiu?
Gràcies per la resposta

» Sí. Els dies 20 i 21 de juliol, 28 equips faran la primera etapa del Mar Mediterrani a
Roses.

3. Ja hi tornem a ser amb els top manta i la venda il·legal que ens fa la
competència. Passen els anys i les tempordanes i la solució no arriba... Què
penseu fer aquest any???

» No hi ha una solució definitiva pel top manta amb l´actual llei a la ma. Per aquest
any hi haurà més presència policial, tot i que s´ha de recordar que és una falta
administrativa i no penal. Per l´any vinent s´està estudiant la possibilitat de posar
càmeres al Passeig. Es busquen diferents instruments tot i saber que cap d´aquests
serà definitiu sense canviar les lleis.

4. Montse a mi m´agradaria saber quina campanya és aquesta que diuen del
comerç als barris antics i com funciona

» Aquesta campanya està organitzada pel departament de Treball de la Generalitat i
va dirigida a tots els municipis que tenen pla de barris. Afecta directament als
comerços del pla de barris. Comprant el mes de juny es participa en un sorteig on es
donaran 32 premis que es corresponen als 32 pobles que participen en aquesta
campanya. Està pensat per dinamitzar el turisme intern de Catalunya i fomentar el
comerç en el casc antic

5. Senyora Mindan, després de l'accident de l'altre dia queda molt clar que
s'han de prendre mesures a l'avinguda de Rhode per fer reduir la velocitats
dels cotxes. Posar bandes reductores o més controls de velocitat de la policia.
Pensem-hi. JOAN

» Podem buscar mesures físiques per reduir la velocitat, però també estaria bé que la
gent respectés les senyals de trànsit, i que no prengués alcohol a l´hora de conduir.

6. Que en sabem alguna cosa dels esquelets trobats a la platja dels Palangrers.
Ningú n'ha dit res més i és un misteri

» No en sabem res. Els Mossos continuen investigant.

7. No caldria pas incorporar el castrum visigòt a l'oferta turística de la vila per
la porta gran? Me sembla un espai importantíssim i poc senyalitzat.

» El Càstrum és un dels espais que s´ofereixen dins la promoció del patrimoni històric.
El què sí farem és tirar endavant el projecte de millora de l´accés i un petit
aparcament perquè hi sigui més fàcil arribar.

8. Algun dia podrem veure acabat el projecte del Bulli Montse. a mi me faria
molta ilusió poderlo veure i entrarhi. L'Adrià va fer molt per Roses., ens va
posar al mapa del món.

» A mi també em fa molta il·lusió poder veure acabada aquesta primera part que s
´està executant. Es farà una inauguració amb jornada de portes obertes.

9. Pots dir-nos quantes multes per no recollir la kk del gos s'han posat aquests
darrers mesos, si és que n'heu posat alguna...

» Aquests darrers dos mesos s´han avisat molts propietaris de gossos però no s´han
multat.

10. Com a navegant, trobo desconvenient la ubicació de la gasolinera del port
esportiu. Algú ho havia de dir. CARLOS

» Moltes gràcies pel seu suggeriment, és el primer cop que algú se m´adreça amb una
queixa d´aquest tema. Ho tindrem en compte.

1 1. Bon dia, alcaldessa. Una pregunta amb rerefons eoconòmic que epnso que
és importanty per al nostre municipi: Com tenim el tema del pla general
d'ordenació urbanística i el procés de la zona industrial?

» Després de l´anul·lació del POUM que també afectava la zona industrial, està vigent
el Pla General d´Ordenació Urbana. Tots els permisos d´obres es basen en aquest Pla,
fins que no s´aprovi el nou POUM. Referent a la zona industrial s´està treballant per
veure la possibilitat d´aconseguirla a través d´una modificació puntual.

12. Montse, ??per quan un únic club de futbol a Roses? Així no caldria duplicar
esforços i subvencions. El bàsquet és un bon exemple...

» A mi m´agradaria un únic club, però no és una decisió municipal. Serà voluntat dels
clubs arribar a un acord o continuar com fins ara.

13. Benvolguda Montse, quan deixareu de fer només de gestors i aportareu
coses noves i útils per als rosincs i les rosinques??

» Podríem discrepar del què s´entén per "útil". Gestionar el dia a dia, donar resposta
als problemes socials, programar els actes culturals, prendre iniciatives pel què fa a la
promoció econòmica i turística... i planificar els projectes urbanístics de futur
necessaris pel desenvolupament sostenible de Roses no es considera una feina útil?

14. Fa mal d'ulls la depuradora de marisc. Hi ha mainada que s'hi fiquen a dins
i prendran mal i no sé si això de l'enderroc és en serio o va per llarg

» Té raó. Aquesta mateixa setmana he enviat una carta al Ministeri de Medi Ambient
exposant la greu degradació de tota la zona i el perill que això comporta. Hem d
´esperar que el govern estatal compleixi el seu compromís de redactar el projecte
aquest estiu i enderrocar la depuradora abans que s´acabi l´any.

15. ¿Existeix un calendari sobre le sobres i l'obertura del col·legi Montserrat
Vayreda?

» El temps d´execució de l´obra del Montserrat Vayreda són deu mesos, per tant l
´escola iniciarà la seva activitat el curs 2017/18.

16. Señora alcaldesa de Roses. Nosgusta el pueblo y su gente però lamentamos
mucho que falta más civilización con los ruidos nocturnos. Perdone que no
sepamos catalán. Nosotros somos franceses pero muy contentos de vivir
temporades en Roses. Mr et Mme Turan

» Estamos en un municipio turístico donde en verano se complica la convivencia entre
los negocios y el descanso de la gente. Siempre se intenta encontrar un equilibrio. El
ocio también es necesario.

1 7. Quins horaris ha de respectar una terrassa d'estiu de bar i de restaurant.
En tic una a sota de casa a prop de la plaça de Sant Pere que potser li haurem
de tocar la cresta...

» L´horari d´obertura de les terrasses associades a un bar o a un restaurant és fins a
les dotze de la nit.

18. Benvolguda. Felicitats pels wc que hi ha al passeig. M'han sorpresa
agradablement. Potser aniria bé posarne algun altre a l'alçada del port. Hi ha
molta gent que passa per allí

» Gràcies. Estem pendents de col·locar tres nous mòduls de WC. Un al port; un altre a
l´aparcament del darrere la Ciutadella, i el tercer a la Rambla Ginjolers.

19. Vull felicitar els Rotary per la seva iniciativa a favor del nostre CAP. Gestos
així els honoren i deixen en evidència que la societat l'hem de fer entre tots!!!!
Rosa Rodríguez

» Nosaltres també estem molt contents de l´aportació que ha fet el Rotary al CAP de
Roses. Vull recordar que no és el primer cop que fan una aportació al nostre poble ja
que fa uns anys, dins el programa EUROSTAR, van fer una generosa aportació
econòmica als tres centres de secundària.

20. Una trampa. Aquest és el títol d'un problema que vam tenir dies enrere a la
cala Pelosa. Vam arribar d'hora i vam aparcar bé el cotxe. Va començar a
arribar gent d'una festa i els treballs van ser nostres per sortir. 'Overbooking" a
primera línia de mar. Qui ha de regular, l'Ajuntament o el parc natural?

» Zona d´equipaments per aparcaments no n´hi ha. Tenim un pla per establir
diferents indrets per deixarhi els cotxes, però sempre s´haurà de fer sota la
supervisió del Parc Natural.

21. Any de JOCS OLÍMPICS. Algú recorda les promeses de fer un centre de
tecnificació de vòlei platja amb Xavi Bosma, el nostre medallista¿?¿? PEP

» Sí, però va ser un projecte que no es va poder tirar endavant.

22. ¿¿Montse tu creus que la gent anirà a votar aquest diumenge? És més,
canviarà alguna cosa? JORDI PINSACH

» Crec que la gent està molt cansada d´anar a votar. No sé si canviarà alguna cosa, el
què sí sé és que necessitem que canviï. I m´agradaria molt que els partits
nacionalistes catalans tinguessin prou diputats per poder ser determinants.

23. Senyora Alcaldessa de Roses, gràcies per atendre"m, en primer lloc. Us heu
plantejat mai tenir algun racó de platja per a poder portarhi el gos, com fa
Castelló a la Rubina. Agraïda per la seva resposta. ANTÒNIA

» Sí, ens ho hem plantejat. Però a Roses totes les platges són urbanes i molt utilitzades
pels turistes, no és la mateixa situació en la què es troba la platja de la Rubina.

24. Bon dia. Us escric des d'un restaurant. El sector hostaler esperem que
aquesta temporada vagi molt bé. tenim un municipi endreçat, ho reconec.
Quines perspectives turístiques hi ha? Sou optimistes?

» Les úniques dades de les què disposem són de reserves fetes, que són superiors a les
de l´any passat. Esperem que les variables que no controlem, com és el temps,
almenys en vagin a favor.

25. Trobo perillosa la cruïlla de la gran via Pau Casals amb la baixada del
Puigrom, darrere l'Univers. Algun dia algú hi prendra mal. Bandes reductores
a la baixada, potser?

» Ho tindrem en compte. Mirarem si s´hi pot fer alguna millora.

26. Fins aquí arriba el xat d'avui amb Montse Mindan. Gràcies a tots per haver
participat. Fins a la pròxima trobada, Montse, gràcies. L'EMPORDÀ us desitja
unes bones revetlles de Sant Joan i Sant Pere, amb seny i alegria!

» Bona revetlla a tothom. Fins aviat.
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Dimecres, 22 de juny de 2016 a les 12:00h.

Montserrat Mindan, alcaldessa de
Roses

L´alcaldessa de Roses torna al nostre xat per comentar l
´actualitat local i comarcal

Montserrat Mindan, alcaldessa de Roses

1. Bon dia a tothom, estem a punt de començar el xat amb Montse Mindan,
alcaldessa de Roses. Podeu formular les vostres preguntes. La trobada digital
durarà una hora, aproximadament. Endavant!

» Bon dia i bon estiu a tothom.

2. Hola Montse, tornarem a rebre el Tour de França a Vela aquesta estiu?
Gràcies per la resposta

» Sí. Els dies 20 i 21 de juliol, 28 equips faran la primera etapa del Mar Mediterrani a
Roses.

3. Ja hi tornem a ser amb els top manta i la venda il·legal que ens fa la
competència. Passen els anys i les tempordanes i la solució no arriba... Què
penseu fer aquest any???

» No hi ha una solució definitiva pel top manta amb l´actual llei a la ma. Per aquest
any hi haurà més presència policial, tot i que s´ha de recordar que és una falta
administrativa i no penal. Per l´any vinent s´està estudiant la possibilitat de posar
càmeres al Passeig. Es busquen diferents instruments tot i saber que cap d´aquests
serà definitiu sense canviar les lleis.

4. Montse a mi m´agradaria saber quina campanya és aquesta que diuen del
comerç als barris antics i com funciona

» Aquesta campanya està organitzada pel departament de Treball de la Generalitat i
va dirigida a tots els municipis que tenen pla de barris. Afecta directament als
comerços del pla de barris. Comprant el mes de juny es participa en un sorteig on es
donaran 32 premis que es corresponen als 32 pobles que participen en aquesta
campanya. Està pensat per dinamitzar el turisme intern de Catalunya i fomentar el
comerç en el casc antic

5. Senyora Mindan, després de l'accident de l'altre dia queda molt clar que
s'han de prendre mesures a l'avinguda de Rhode per fer reduir la velocitats
dels cotxes. Posar bandes reductores o més controls de velocitat de la policia.
Pensem-hi. JOAN

» Podem buscar mesures físiques per reduir la velocitat, però també estaria bé que la
gent respectés les senyals de trànsit, i que no prengués alcohol a l´hora de conduir.

6. Que en sabem alguna cosa dels esquelets trobats a la platja dels Palangrers.
Ningú n'ha dit res més i és un misteri

» No en sabem res. Els Mossos continuen investigant.

7. No caldria pas incorporar el castrum visigòt a l'oferta turística de la vila per
la porta gran? Me sembla un espai importantíssim i poc senyalitzat.

» El Càstrum és un dels espais que s´ofereixen dins la promoció del patrimoni històric.
El què sí farem és tirar endavant el projecte de millora de l´accés i un petit
aparcament perquè hi sigui més fàcil arribar.

8. Algun dia podrem veure acabat el projecte del Bulli Montse. a mi me faria
molta ilusió poderlo veure i entrarhi. L'Adrià va fer molt per Roses., ens va
posar al mapa del món.

» A mi també em fa molta il·lusió poder veure acabada aquesta primera part que s
´està executant. Es farà una inauguració amb jornada de portes obertes.

9. Pots dir-nos quantes multes per no recollir la kk del gos s'han posat aquests
darrers mesos, si és que n'heu posat alguna...

» Aquests darrers dos mesos s´han avisat molts propietaris de gossos però no s´han
multat.

10. Com a navegant, trobo desconvenient la ubicació de la gasolinera del port
esportiu. Algú ho havia de dir. CARLOS

» Moltes gràcies pel seu suggeriment, és el primer cop que algú se m´adreça amb una
queixa d´aquest tema. Ho tindrem en compte.

1 1. Bon dia, alcaldessa. Una pregunta amb rerefons eoconòmic que epnso que
és importanty per al nostre municipi: Com tenim el tema del pla general
d'ordenació urbanística i el procés de la zona industrial?

» Després de l´anul·lació del POUM que també afectava la zona industrial, està vigent
el Pla General d´Ordenació Urbana. Tots els permisos d´obres es basen en aquest Pla,
fins que no s´aprovi el nou POUM. Referent a la zona industrial s´està treballant per
veure la possibilitat d´aconseguirla a través d´una modificació puntual.

12. Montse, ??per quan un únic club de futbol a Roses? Així no caldria duplicar
esforços i subvencions. El bàsquet és un bon exemple...

» A mi m´agradaria un únic club, però no és una decisió municipal. Serà voluntat dels
clubs arribar a un acord o continuar com fins ara.

13. Benvolguda Montse, quan deixareu de fer només de gestors i aportareu
coses noves i útils per als rosincs i les rosinques??

» Podríem discrepar del què s´entén per "útil". Gestionar el dia a dia, donar resposta
als problemes socials, programar els actes culturals, prendre iniciatives pel què fa a la
promoció econòmica i turística... i planificar els projectes urbanístics de futur
necessaris pel desenvolupament sostenible de Roses no es considera una feina útil?

14. Fa mal d'ulls la depuradora de marisc. Hi ha mainada que s'hi fiquen a dins
i prendran mal i no sé si això de l'enderroc és en serio o va per llarg

» Té raó. Aquesta mateixa setmana he enviat una carta al Ministeri de Medi Ambient
exposant la greu degradació de tota la zona i el perill que això comporta. Hem d
´esperar que el govern estatal compleixi el seu compromís de redactar el projecte
aquest estiu i enderrocar la depuradora abans que s´acabi l´any.

15. ¿Existeix un calendari sobre le sobres i l'obertura del col·legi Montserrat
Vayreda?

» El temps d´execució de l´obra del Montserrat Vayreda són deu mesos, per tant l
´escola iniciarà la seva activitat el curs 2017/18.

16. Señora alcaldesa de Roses. Nosgusta el pueblo y su gente però lamentamos
mucho que falta más civilización con los ruidos nocturnos. Perdone que no
sepamos catalán. Nosotros somos franceses pero muy contentos de vivir
temporades en Roses. Mr et Mme Turan

» Estamos en un municipio turístico donde en verano se complica la convivencia entre
los negocios y el descanso de la gente. Siempre se intenta encontrar un equilibrio. El
ocio también es necesario.

1 7. Quins horaris ha de respectar una terrassa d'estiu de bar i de restaurant.
En tic una a sota de casa a prop de la plaça de Sant Pere que potser li haurem
de tocar la cresta...

» L´horari d´obertura de les terrasses associades a un bar o a un restaurant és fins a
les dotze de la nit.

18. Benvolguda. Felicitats pels wc que hi ha al passeig. M'han sorpresa
agradablement. Potser aniria bé posarne algun altre a l'alçada del port. Hi ha
molta gent que passa per allí

» Gràcies. Estem pendents de col·locar tres nous mòduls de WC. Un al port; un altre a
l´aparcament del darrere la Ciutadella, i el tercer a la Rambla Ginjolers.

19. Vull felicitar els Rotary per la seva iniciativa a favor del nostre CAP. Gestos
així els honoren i deixen en evidència que la societat l'hem de fer entre tots!!!!
Rosa Rodríguez

» Nosaltres també estem molt contents de l´aportació que ha fet el Rotary al CAP de
Roses. Vull recordar que no és el primer cop que fan una aportació al nostre poble ja
que fa uns anys, dins el programa EUROSTAR, van fer una generosa aportació
econòmica als tres centres de secundària.

20. Una trampa. Aquest és el títol d'un problema que vam tenir dies enrere a la
cala Pelosa. Vam arribar d'hora i vam aparcar bé el cotxe. Va començar a
arribar gent d'una festa i els treballs van ser nostres per sortir. 'Overbooking" a
primera línia de mar. Qui ha de regular, l'Ajuntament o el parc natural?

» Zona d´equipaments per aparcaments no n´hi ha. Tenim un pla per establir
diferents indrets per deixarhi els cotxes, però sempre s´haurà de fer sota la
supervisió del Parc Natural.

21. Any de JOCS OLÍMPICS. Algú recorda les promeses de fer un centre de
tecnificació de vòlei platja amb Xavi Bosma, el nostre medallista¿?¿? PEP

» Sí, però va ser un projecte que no es va poder tirar endavant.

22. ¿¿Montse tu creus que la gent anirà a votar aquest diumenge? És més,
canviarà alguna cosa? JORDI PINSACH

» Crec que la gent està molt cansada d´anar a votar. No sé si canviarà alguna cosa, el
què sí sé és que necessitem que canviï. I m´agradaria molt que els partits
nacionalistes catalans tinguessin prou diputats per poder ser determinants.

23. Senyora Alcaldessa de Roses, gràcies per atendre"m, en primer lloc. Us heu
plantejat mai tenir algun racó de platja per a poder portarhi el gos, com fa
Castelló a la Rubina. Agraïda per la seva resposta. ANTÒNIA

» Sí, ens ho hem plantejat. Però a Roses totes les platges són urbanes i molt utilitzades
pels turistes, no és la mateixa situació en la què es troba la platja de la Rubina.

24. Bon dia. Us escric des d'un restaurant. El sector hostaler esperem que
aquesta temporada vagi molt bé. tenim un municipi endreçat, ho reconec.
Quines perspectives turístiques hi ha? Sou optimistes?

» Les úniques dades de les què disposem són de reserves fetes, que són superiors a les
de l´any passat. Esperem que les variables que no controlem, com és el temps,
almenys en vagin a favor.

25. Trobo perillosa la cruïlla de la gran via Pau Casals amb la baixada del
Puigrom, darrere l'Univers. Algun dia algú hi prendra mal. Bandes reductores
a la baixada, potser?

» Ho tindrem en compte. Mirarem si s´hi pot fer alguna millora.

26. Fins aquí arriba el xat d'avui amb Montse Mindan. Gràcies a tots per haver
participat. Fins a la pròxima trobada, Montse, gràcies. L'EMPORDÀ us desitja
unes bones revetlles de Sant Joan i Sant Pere, amb seny i alegria!

» Bona revetlla a tothom. Fins aviat.
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Retrets i crispació entre els candidats

gironins en l'únic debat de campanya

electoral per al 26-J

Llegeix més...

Domènech desvincula el 26J d'una

simple batalla electoral: 'Ens juguem

vides, esperances i el futur com a

societat'

Llegeix més...

ELECCIONS GENERALS 26-J

Exposició commemorativa dels 50 anys

del Centre Excursionista Empordanès

Llegeix més...

El promotors de l'Acústica admeten

que el futur del festival és incert amb

la nova convocatòria d'ajuts del

consistori

Llegeix més...

GENT I OCI

114 ciclistes a la 10a edició de la

Ratpenat
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Cloenda de temporada del CB

Escolàpies
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ESPORTS

Girona destina 162.000 euros a

projectes de solidaritat i cooperació

Llegeix més...

Creu Roja de Girona ja ha atès 110

persones refugiades, un 15% més que

tot l'any passat
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GIRONA I COMARCA

Veray proposa que la Costa Brava i el Pirineu es promocionin turísticament 'sota el paraigües
de la marca Espanya'
C's reclama inversions per acabar amb 'el col·lapse' de les urgències al Trueta
Jordà (ERC): 'La República catalana és l'oportunitat d'assolir una societat sense discriminació
entre dones i homes'
Homs crida a donar suport a l'ànima de la CUP que 'vol fer les coses diferent' enfront dels
'radicals que fan la punyeta'

Segona Escola Internacional d’Estiu de l’Empordà
Els Amics dels Museus Dalí homenatgen Lola Mitjans, impulsora i presidenta de l’entitat
durant 23 anys
Un miler d’inscrits en la vintena d’activitats de la Festa del Mar de Roses
Exposició de Natàlia Veselovskaya

Empuriabrava presenta tota la seva oferta d’activitats aquàtiques a la Muga
Els nedadors del Club Triatló Roses es porten 7 medalles al Campionat Nacional de Natació
Escolar de Catalunya
Albert Parreño i Anna Flaquer, guanyadors del 1er Costa Brava Triatló del càmping La Ballena
Alegre
Últim dia d'infart al Campionat d'Espanya de Funboard

Es constitueix la Taula de Promoció de la Ciutat en el marc de l’Agència de Promoció
Econòmica
Catorze càmpings gironins obtenen el Certificat d’Excel·lència 2016 de TripAdvisor
'Girona plató', la ciutat com a escenari de rodatges per a films i sèries des de' Joc de Trons'
fins a un segle enrere
L’espectacle que guanyi el 46è Concurs Internacional de Focs d’Artifici de Blanes també es
podrà gaudir a les festes de Lloret i Girona
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Roses tracta la plaga de pugó de l’arbrat públic amb insectes depredadors per
cinquè any consecutiu.
Aquest matí l’empresa municipal Rosersa ha dut a terme el tractament d’una vintena d’arbres
de l’avinguda Jaume I per combatre les plagues de pugó, aplicant un sistema ecològic de lluita
biològica. L’actuació iniciada aquest matí s’estendrà també en aquesta fase a la Gran Via Pau
Casals i a la Riera Ginjolers (tractant 20 espècies més a cada carrer), i es completarà
posteriorment amb altres zones del municipi fins completar 300 arbres. Aquest és el cinquè an
que el municipi aplica aquesta tècnica, amb resultats altament satisfactoris.

La lluita biològica contra plagues consisteix en l’alliberament de larves de depredadors o
parasitoides en els arbres afectats. Concretament, l’actuació duta a terme aquest matí ha
consistit en la col·locació de larves de marieta a til•lers i rubínies, mentre que a aquesta darrera
espècie se li aplicarà també un altre tractament biològic consistent en la posta d’ous de paràsits
que es desenvolupen a l’interior del pugó fins provocar la seva mort. 

La lluita biològica contra plagues és un sistema ecològic, on els alliberaments es realitzen
mitjançant sobres que contenen una quarantena de larves de marieta dipositades en crispetes,
que actuen com a refugi durant el seu transport des dels vivers. Un cop dipositats els sobres a
les branques dels arbres tractats, les larves es dispersen per l’arbre on es desenvolupen fins 
procedir a l’extinció del pugó. 

Les brigades municipals, juntament amb l’empresa subministradora dels depredadors i
paràsits, Agrosalvi, realitzen un seguiment continuat de l’arbrat de Roses per a establir les
zones on cal actuar. Aquest és el cinquè any consecutiu en què s’aplica aquesta mesura a la
població, que s’està estenen gradualment pels carrers del municipi amb resultats molt
satisfactoris.

Escriure un comentari

Nom (requerido)

E-mail (obligatori)

Sitio web

Subscriure's a la notificació de nous comentaris

Actualitzar

Cartellera

Festa major de Vilarnadal, 26 de

juny

Les bruixes protagonitzen el solstici
d’estiu a Llers amb la fira Fes-te
Bruixa

La jornada Nos+Altres, se celebrarà
el 22 de juny i sensibilitzarà sobre
les emocions i el procés migratori

La Cate acollirà activitats culturals
per a tots els gustos del 23 al 28 de
juny

Exposició 'Menús de guerra. Cuina
d’avantguarda i supervivència'
arriba a La Jonquera del 18 de juny
al 2 d’octubre

Agenda

Segueix-nos!

El més llegit

Revista Crae

El Fundador

Heidi

Cazafantasmas

Ninja Turtles: Fuera de las sombras

Star Trek: Más allá

Properes estrenes

ESTRENES DE CINEMA A FIGUERES

ESTRENES DE CINEMA A ROSES

Veure programació de la
setmana

Mor als 70 anys Muriel Casals,
diputada de Junts pel Sí i expresidenta
d'Òmnium Cultural

Una fundació de Figueres ofereix als
joves expulsats de l'institut
l'oportunitat de canviar de conducta

La UE i Andorra signen l’aixecament
del secret bancari a partir del 2017

Localitzen aparcat al nucli urbà de
Figueres el vehicle escàpol que va fugir
d’un control policial a La Jonquera

La policia espanyola intercepta a la
Jonquera un vehicle carregat d'armes

Obliguen a Bankia a retornar 6.000
euros a dos germans de Sant Feliu de
Guíxols

Política de privacitat
Mapa del lloc
Cercar notícies

LA INFORMACIÓ DE L'ALT
EMPORDÀ

9Diari.cat
Pl. President Tarradellas, 11
17600 Figueres
Alt Empordà, Girona

Telèfon: 902 88 92 67 (opció 4)
Telèfon: 650 750 661 (Pau Guerrero)

Contacte: info@9diari.com

SECCIONS

Portada
Figueres i Comarca

Societat
Cultura
Política
Successos
Economia
Salut

Agenda
Esports
Salut
Girona

Societat
Successos
Política
Economia

Món
Reportatges
Entrevistes
Territori
Cinema

En cartellera
Pel·lícules als cines
Properament al cinema

Serveis
Guia de Restaurants
Guia de Comerç
Programació i disseny Web
Oferta i Demanda

Fotogaleria

ÚLTIMES NOTÍCIES

Detenen un home a Bàscara per tenir
més de 330 plantes de marihuana

Roses realitza tractaments contra
plagues de pugó amb marietes

La jornada Nos+Altres ha sensibilitzat
els professionals del món social sobre
les emocions i el procés migratori

Exposició commemorativa dels 50
anys del Centre Excursionista
Empordanès

Una emulsió d'oli d'oliva millora el
tractament de càncer de bufeta

Denuncien dos conductors per
circular temeràriament amb vehicles
d'alta gamma per l'AP-7 al Gironès

El 70% de les grans empreses
gironines creixen en facturació,
exporten més i augmenten plantilla
durant el 2015

Ramon Pastoret, president CB
Escolàpies

Festa major de Vilarnadal, 26 de juny

Les bruixes protagonitzen el solstici
d’estiu a Llers amb la fira Fes-te Bruixa

I TAMBÉ ...

Copyright © 2016 9DIARI. Tots els drets reservats.
 CRAE - Creacions Alt Empordà 

0M'agradaM'agrada ShareShare

Portada Figueres i Comarca Agenda Esports Salut Girona Món Reportatges Entrevistes Territori Cinema 

Serveis Fotogaleria

cercar notícies cercarcercar
Contacte i Situació Farmàcies de Torn

Atenció! Aquest lloc està utilitzant cookies i tecnologies similars.
Si no canvia la configuració del seu navegador, vostè accepta el seu ús. Saber més

AcceptoAccepto



 © 2016 viladeroses.cat.

El 87% de las respuestas son

incorrectas

¿Cuántos triángulos ves?
3 5

Vota y gana un SMARTPHONE
©Adsalsa

Segueix-nos:  Wednesday 22nd June, 2016

Diari digital des de Roses, tota una Vila
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una de les sales de la Piscina Municipal de Roses
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La meteorologia impedeix la

celebració total del torneig de

Beach Polo Roses

Una celebració de 10 anys
d’existència de la Piscina de Roses
per treure’s el barret
Per ViladeRoses  /   22/06/2016  /   No Comentat

La Piscina Municipal de Roses va finalitzar ahir al celebració del seu desè aniversari després

de cinc dies intensos d’activitats per a tots els gustos

Ja ho van dir els músics del

grup Blue Duck que van

amenitzar amb la seva

música la darrera activitat

de la celebració del desè

aniversari de la Piscina de

Roses, “teniu molta sort de

tenir unes instal∙lacions

com aquesta i que us fet

una festa com la que estem

vivint”.

I és veritat, perquè durant 5

dies, des de dijous, 16 de

juny, i fins ahir dimarts,

la Piscina ha desenvolupat una intensa programació d’activitats a gust de tothom per celebrar deu

anys de piscina, esport i salut.

Cinc dies que van finalitzar ahir al vespre amb una sessió de Spinning® live music! al GYM BOX

sota les notes musicals dels esmentat Blue Ducks, i una altra de Kangoo Jumps, que es va

desenvolupar simultàniament en una sala interior.

Unes activitats que van comptar amb la presència de les autoritats locals amb l’alcaldessa de Roses i

presidenta de PRODER, Montse Mindan, al capdavant, que va tancar la celebració del desé

aniversari recordant que “va ser al 2002 quan l’equip de govern de llavors es va començar a

parlar de tenir un espai com aquest, i fins al 2003 no es va constituir una comissió per començar

el projecte, que va ser una realitat el 2006”.

Una copa de cava i una degustació de coca, ara que arriba la revetlla de Sant Joan, acompanyat de

la música de percussió de la banda Ociar’t va servir per tancar la celebració de 10 anys de la

Piscina Municipal de Roses.
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Un moment de la sessió d’Aquasound a la Piscina de Roses
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Els ‘Gorditos Team’ escalfa

motors per la Maroc-

Challenge participant al Ralli

nocturn de Cantallops

La Fundació Roses contra el Càncer
va oferir una sessió de relaxació a la
Piscina Municipal amb l’Aquasound
Per ViladeRoses  /   22/06/2016  /   No Comentat

Edgar Tarrés, voluntari de la Fundació. va oferir per primer cop l’Aquasound, una sessió per

assolir la relaxació gràcies a les vibracions sonores sota  l’aigua

El voluntari de la Fundació

Roses contra el Càncer,

Edgar Tarrés, és d’aquelles

persones que pensa “o et

renoves o mors”. I ell, de

moment, continua renovant-

se. Millor dit, l’Edgar

renova el servei de

Sonoteràpia, un massatge

de vibració sonora que

utilitza la música i el so per

assolir un major benestar de

la persona, i que ofereix des

del novembre de l’any

passat dirigit als pacients i familiars oncològics de Roses. Un nova dimensió d’aquest servei de

Sonoteràpia amb el qual Tarrés ha donat un pas més enllà, fentlo a l’aigua amb el nom

“d’Aquasound, i no és res més que aprofitar la vibració del so en un medi com és l’aigua, ja que

hem de ser conscients que el dins el líquid element és quatre vegades més potent per la seva

densitat”.

I dissabte l’Edgar Tarrés va portar a terme a la Piscina Municipal una “sessió experimental”

d’Aquasound amb la utilització d’instruments ancestrals com els bols tibetants, els gongs, els

tingshas, el didgeridoo, els tambors xamànics, el gong, així com la seva pròpia veu i d’altres

instruments harmònics. Instruments que amb la ubicació d’un altaveu especial sota l’aigua van

provocar vibracions que van ser percebudes de manera molt directa els participants d’aquesta

sessió arribant a un estat de total relaxació.

Uns serveis que com l’Aquasound, la Sonoteràpia, el Reiki, la Meditació, o el Taller MEKISO que

sens dubte aporten molt de benefici als pacients, “t’ajuden molt, per exemple, jo no havia meditat

mai, aconsegueixes relaxarte i t’ajuda aprendre a viure la vida d’una altra manera”, va dir la

rosinca Pilar Santalla, la qual va destacar que “per mi anar a la Fundació va ser obrir un altre

món”.
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Roses. Roses tracta la plaga de pugó de l’arbrat públic amb insectes depredadors per cinquè any

consecutiu

Aquest matí l’empresa municipal Rosersa ha dut a terme el tractament d’una vintena d’arbres de l’avinguda Jaume I per combatre les plagues de

pugó, aplicant un sistema ecològic de lluita biològica. L’actuació iniciada aquest matí s’estendrà també en aquesta fase a la Gran Via Pau Casals

i a la Riera Ginjolers (tractant 20 espècies més a cada carrer), i es completarà posteriorment amb altres zones del municipi fins completar 300

arbres.  Aquest és el cinquè any que el municipi aplica aquesta tècnica, amb resultats altament satisfactoris.

La lluita biològica contra plagues consisteix en l’alliberament de larves de depredadors o parasitoides en els arbres afectats. Concretament, l’actuació duta a

terme aquest matí ha consistit en la col·locació de larves de marieta a til·lers i rubínies, mentre que a aquesta darrera espècie se li aplicarà també un altre

tractament biològic consistent en la posta d’ous de paràsits que es desenvolupen a l’interior del pugó fins provocar la seva mort.

La lluita biològica contra plagues és un sistema ecològic, on els alliberaments es realitzen mitjançant sobres que contenen una quarantena de larves de marieta

dipositades en crispetes, que actuen com a refugi durant el seu transport des dels vivers. Un cop dipositats els sobres a les branques dels arbres tractats, les

larves es dispersen per l’arbre on es desenvolupen fins a procedir a l’extinció del pugó.

Les brigades municipals, juntament amb l’empresa subministradora dels depredadors i paràsits, Agrosalvi, realitzen un seguiment continuat de l’arbrat de Roses

per a establir les zones on cal actuar. Aquest és el cinquè any consecutiu en què s’aplica aquesta mesura a la població, que s’està estenen gradualment pels

carrers del municipi amb resultats molt satisfactoris. 

Fitxer adjunt: 1466596807Tractament de plagues.doc
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